

DOI: 10.18572/2072-4144-2021-2-36-38

«Жизнь до и после жизни»: о некоторых аспектах субъектности нерожденных и умерших лиц в Республике Польша

Болдинов Ярослав Викторович,
старший преподаватель кафедры финансового права
Национального исследовательского университета
«Высшая школа экономики» (НИУ ВШЭ)
yboldinov@hse.ru

Данная статья является комментарием к решению Конституционного Трибунала Республики Польша от 22 октября 2020 г., в котором п. 2 ч. 1 ст. 4а Закона от 7 января 1993 г. «О планировании семьи, защите человеческого плода и условиях приемлемости аборт» был признан противоречащим Конституции Республики Польша. Данным решением в Республике Польша фактически был установлен запрет на аборт, в случае если медицинские обстоятельства указывают на высокую вероятность тяжелого и необратимого нарушения плода, что вызвало колоссальный общественный резонанс. Особое внимание в статье уделяется фактическому признанию Конституционным Трибуналом Республики Польша субъектности лиц, физически не обладающих ни сознанием, ни собственной волей, а также дается оценка изменению категории правосубъектности в польской конституционной концепции, сформированной практикой национального органа конституционного нормоконтроля.

Ключевые слова: конституционное право, конституционное правосудие, права человека, правосубъектность.

Yaroslav BOLDINOV. «Alive Before and After Life»: Some Aspects of the Subjectivity of Unborn and Deceased Persons in the Republic of Poland

This article is a commentary on the decision of the Constitutional Tribunal of the Republic of Poland dated October 22, 2020, in which paragraph 2 of part 1 of article 4a of the Act of January 7, 1993 about family planning, protection of the human fetus and conditions for the acceptability of abortion was found to be contrary to the Constitution of the Republic of Poland. By this decision, which caused a colossal public outcry, the Republic of Poland established a ban on abortion if medical circumstances indicate a high likelihood of severe and irreversible fetal impairment. The author pays special attention to the factual recognition by the Constitutional Tribunal of the Republic of Poland of the subjectivity of persons who physically do not possess either consciousness or their own will, and also assesses the change in the category of legal personality in the Polish constitutional concept, formed by the practice of the Constitutional Tribunal of the Republic of Poland.

Keywords: constitutional law, constitutional justice, human rights, legal personality.

BOLDINOV Yaroslav Viktorovich — Senior Lecturer of the Department of Financial Law of the National Research University “High School of Economics”

Contacts: boyavi@yandex.ru